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fört vid Kulturnämndens sammanträde tisdagen den 11 juni 
2024 kl. 15:30-16:45, Drätselnämndens sessionssal, 
Stockholms stadshus 
 

Ledamöter Torun Boucher (V) Ordförande 
Alma Carlsson (S) 
Curre Hansson (S) 
Esme Güler (S) 
Ida Bengtzon (V) 
Marja Sandin-Wester (MP) 
Hanna Werner (M) 
Emelie Wassermann (SD) 
Jonas Naddebo (C) 
Oscar Sameland (M) ersätter Kristina Lutz (M) 
Niclas Peyron (L) ersätter Isabel Smedberg-Palmqvist (L) 
 

Ersättare Kevin Wyn-Jones (S) 
Lotta Wiechel (S) 
Magnus Nilsson (V) 
Tapani Juntunen (SD) 
Sandra Bergendorff (C) 
Destiny Zandi Lindgren (KD) 
 

Övriga närvarande Maria Jansén Förvaltningschef 
Lennart Ploom Förvaltningschef 
Daniel Forsman Avdelningschef 
Rebecka Ioannidis Lindberg Avdelningschef 
Patrik Liljegren Avdelningschef 
Fredrik Linder Avdelningschef 
Åsa Magnusson Avdelningschef 
Lena Nilsson Avdelningschef 
Joanna Sandell-Wright Avdelningschef 
Roger Ticoalu Avdelningschef 
Jelena Veljkovic Avdelningschef 
Irma Ortega Cruz Borgarrådssekreterare 
Oskar Örn Borgarrådssekreterare 
Marie Norlander Personalföreträdare 
Kajsa Rydergård Nämndsekreterare 
Annasara Yderstedt Karlsson Ersättare nämndsekreterare 
Christopher Sander Tjernström Personalföreträdare 
Stefan Hagdahl Enhetschef 
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Justerare Torun Boucher, Hanna Werner 
 
 

Paragraf §§9-10, §§14-15, §21 
 

Sekreterare Kajsa Rydergård 
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§ 9 
Tertialrapport 1 2024 kulturförvaltningen  
KUL 2024/537 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner tertialrapport 1 med bilagor och 

överlämnar den till kommunstyrelsen. 
2. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsen om budgetjustering 

om 5,0 mnkr från centrala medelsreserv 2 för att 
kompensera intäktsbortfall med anledning av ändrade 
kulturvanor och inflationsrelaterade kostnadsökningar. 

3. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsen om budgetjustering 
om 1,6 mnkr för ökade kostnader i samband med utökade 
öppettider på Kista bibliotek. 

4. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsen om budgetjustering 
om 0,5 mnkr i investeringsmedel för klimatinvestering (byte 
till LED-belysning) i Kulturskolan Bromma. 

5. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsen om budgetjustering 
om 0,2 mnkr i investeringsmedel till projekt Asplundhuset, 
projektering lås och larm. 

6. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsen om budgetjustering 
om 3,0 mnkr i investeringsmedel projekt Asplundhuset, 
teknisk upprustning och verksamhetsutveckling, 
projektering. 

7. Nämnden anmäler omslutningsförändringar om sammanlagt 
11,8 mnkr till kommunstyrelsen. 

8. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kulturförvaltningen bedömer att måluppfyllelsen under perioden är 
god och att förvaltningen kommer att nå kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål under året. Majoriteten av indikatorerna och de 
förväntade resultaten prognostiseras att uppnås och 
kulturförvaltningen arbetar med aktiviteterna enligt plan. 
 

Nämndens behanding av ärendet 
Framlagds förslag till beslut 
1) Torun Boucher m.fl. (V), Alma Carlsson m.fl. (S), Marja Sandin-
Wester (MP) och Emelie Wassermann (SD) föreslår (se beslutet). 
  
2) Niclas Peyron (L) föreslår att nämnden delvis godkänner 
förvaltningens förslag till beslut, och anför därutöver följande: 
  

Liberalerna, Moderaterna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna förenas av en gemensam vision för 
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framtidens Stockholm, som bejakar Stockholms styrkor och 
särart, och framförallt passionerat tror på stockholmarnas 
potential och möjligheter inför framtiden. Vår vision för 
Stockholm är en modern, öppen, trygg, hållbar, tillåtande och 
framtidsinriktad stad där det finns en mångfald av människor, 
företag och företagare. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten 
mellan staden, företagen, akademin och det civila samhället. 
Hit ska forskare, turister, investerare och studenter från hela 
världen söka sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn 
och unga, vuxna och äldre, inflyttade och de som bott här 
hela livet, företagare och anställda. Här ska det vara enkelt att 
leva och utvecklas, oavsett livssituation och tid i livet. 
Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Förståelsen 
för det kulturella och kreativa näringarnas ekosystem är extra 
viktigt i en stad som Stockholm där var femte företag arbetar 
inom näringen. Därför är det viktigt att fokus fortsätter hållas 
på helheten och att kulturnämndens ansvar inte begränsas till 
enbart de delar som omfattas av kulturnämndens verksamhet 
eller de som av nämnden mottager kulturstöd, utan också de 
som finansierar sin verksamhet på kommersiell basis.   
  
Våra partier genomförde inom ramen för den grönblå 
majoriteten under förra mandatperioden en rad viktiga 
insatser. Exempel på detta är det kulturstrategiska 
programmet, nattlivsstrategin, fritidsgårdsstrategin och kultur 
för äldre. Det rödgröna styrets reformambitioner på 
kulturområdet har ännu inte hunnit visa sig. 
  
Ett viktigt inslag i en liberal kulturpolitik är att satsa på att 
tillgängliggöra stadens kultur för grupper som idag i mindre 
utsträckning får ta del av det som Stockholms kulturliv har att 
erbjuda. Därför måste staden öka och underlätta för närvaron 
av kultur i det offentliga rummet, i synnerhet i stadens yttre 
stadsdelar. Kulturperspektiven skall vara en integrerad del i 
Stockholms stadsutveckling och staden bör verka för detta. Vi 
vill att kulturförvaltningen får i uppdrag att utreda lämpliga 
platser för gatukonsten just i stadens yttre stadsdelar. 
  

3) Hanna Werner m.fl. (M) och Jonas Naddebo (C) föreslår att 
nämnden delvis godkänner förvaltningens förslag till beslut, och 
anför därutöver följande: 
  

Centerpartiet, Moderaterna, Liberalerna och 
Kristdemokraterna förenas av en gemensam vision för 
framtidens Stockholm, som bejakar Stockholms styrkor och 
särart, och framförallt passionerat tror på stockholmarnas 
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potential och möjligheter inför framtiden. Vår vision för 
Stockholm är en modern, öppen, trygg, hållbar, tillåtande och 
framtidsinriktad stad där det finns en mångfald av människor, 
företag och företagare. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten 
mellan staden, företagen, akademin och det civila samhället. 
Hit ska forskare, turister, investerare och studenter från hela 
världen söka sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn 
och unga, vuxna och äldre, inflyttade och de som bott här 
hela livet, företagare och anställda. Här ska det vara enkelt att 
leva och utvecklas, oavsett livssituation och tid i livet. 
Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Förståelsen 
för det kulturella och kreativa näringarnas ekosystem är extra 
viktigt i en stad som Stockholm där var femte företag arbetar 
inom näringen. Därför är det viktigt att fokus fortsätter hållas 
på helheten och att kulturnämndens ansvar inte begränsas till 
enbart de delar som omfattas av kulturnämndens verksamhet 
eller de som av nämnden mottager kulturstöd, utan också de 
som finansierar sin verksamhet på kommersiell basis.   
  
Våra partier genomförde inom ramen för den grönblå 
majoriteten under förra mandatperioden en rad viktiga 
insatser. Exempel på detta är det kulturstrategiska 
programmet, nattlivsstrategin, fritidsgårdsstrategin och kultur 
för äldre. Vi kan konstatera att det rödgröna styrets har slagit 
av på reformtakten. De säger sig pliktskyldigt fortsätta 
nattlivssatsningarna från förra mandatperioden men när 
kommer till handling så ser man inte till att stadens olika 
delar gör sitt för att främja ett levande nattliv. Utredningen 
om kulturljudszon försökte man gömma undan då den slår 
fast att Stockholm INTE ska utveckla någon sådan zon. Lika 
så när det gäller mural och gatukonsten, där väljer man att 
avstå från samarbeten med näringsliv och andra kommuner 
och konstaterar att man kan bäst själv. Vi upplever precis som 
vi befarade en återgång till en gamla dagars kulturpolitik där 
enbart skattefinansierad kultur är den man bryr sig om. Då 
missar man helheten och struntar i det totala kulturella 
ekosystemet vilket är avgörande för Stockholms som en 
attraktiv kulturstad. 
  
Vi kan dessutom se hur vänsterstyret försöker smyga igenom 
en nedmontering av tillgängligheten till våra bibliotek. Man 
skyller ifrån sig på EU och minskar öppettiderna till ett 
minimum. Biblioteken Sture har man stängt helt och många 
Stockholmare möter sämre öppettider på många bibliotek runt 
om i staden. Meröppet och förtroendeöppet vill vi givetvis se 
mer utav i Stockholm. Men den utvecklingen får inte leda till 
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att man måste ta en semesterdag för att få tillgång till det 
meröppna biblioteket. När vi grönblå behövde justera 
öppettiderna tillfälligt under förra mandatperioden kallade 
sossarna det för ”attack mot barns läsande”. Vi frågar oss om 
inte just dessa minskade öppettider, utan svar på hur detta 
långsiktigt ska lösas, är en attack barns läsande. Stockholms 
bibliotek ska vara tillgängliga för Stockholmarna när de kan 
och vill besöka dem. 

  
Beslutsgång 
Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar enligt förslag från Torun Boucher m.fl. (V), Alma Carlsson 
m.fl. (S), Marja Sandin-Wester (MP) och Emelie Wassermann 
(SD). 
  
Reservationer 
Niclas Peyron (L) samt Hanna Werner m.fl. (M) och Jonas Naddebo 
(C) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sina respektive 
förslag. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUL 2024/537-1 (Godkänd - R 1) Tertialrapport 1 2024 för 
kulturforvaltningen 

 KUL 2024/537-1.1 Bilaga 1 KuNkuf T1 2024 
 KUL 2024/537-1.4 Bilaga 2 Ansokan om budgetjustering - 

drift 
 KUL 2024/537-1.2 Bilaga 3 Ansökan om budgetjustering - 

investeringar 
 KUL 2024/537-1.3 Bilaga 4 Handlingsplan mot 

våldsbejakande extremism kulturnämnden 2024  
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§ 10 
Tertialrapport 1 2024 Stadsarkivet  
SSA 2024/2054 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner tertialrapport 1 2024 med bilagor och 

överlämnar den till kommunstyrelsen. 
2. Ärendet justeras omedelbart 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsarkivet bidrar i hög grad till uppfyllelse av 
kommunfullmäktiges inriktningsmål och mål för 
verksamhetsområdet. Genom att ta emot och vårda arkiv, ge snabb 
och god service, erbjuda en bred programverksamhet samt genom 
en effektiv kommunikation görs Stockholms offentliga information 
tillgänglig, användbar och synlig. Genom metodutveckling, 
rådgivning, uppdragsverksamhet och tillsyn skapas förutsättningar 
för en sammanhängande och effektiv arkiv- och 
informationshantering i staden som säkerställer att stadens 
information är tillgänglig för alla, nu och i framtiden. 
 

Nämndens behandling av ärendet 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag till beslut. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SSA 2024/2054-1 Tertialrapport 1 2024 Stadsarkivet 
 SSA 2024/2054-1.1 Ekonomibilaga KuNark T1 2024 
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§ 14 
Avrop genom förnyad konkurrensutsättning; stationär 
och ambulerande väktare samt larmcentraltjänster för 
Stockholms stadsbibliotek  
KUL 2024/845 
 

Beslut  
1. Kulturnämnden ger kulturförvaltningen i uppdrag att avropa 

via förnyad konkurrensutsättning från stadens ramavtal för 
Bevaknings- och larmcentraltjänster i enlighet med 
förvaltningens tjänsteutlåtande. 

2. Kulturnämnden uppdrar åt förvaltningschefen att godkänna 
avropsförfrågan, fatta tilldelningsbeslut, teckna avtal med 
vald leverantör samt besluta i övriga frågor som rör avropet. 

3. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kulturförvaltningen behöver teckna ett nytt avropsavtal avseende 
stationär och ambulerande väktare samt larmcentraltjänster från 
stadens centrala ramavtal för Bevaknings- och larmcentraltjänster. 
Eftersom det uppskattade kontraktsvärdet för avropet beräknas 
överstiga 75 prisbasbelopp, vilket är det belopp för avrop som är 
delegerat från nämnden till förvaltningschef, behöver nämnden 
besluta i ärendet. 
 
 
Förvaltningen föreslår att kulturnämnden ger förvaltningen i 
uppdrag att genomföra avrop genom förnyad konkurrensutsättning 
av stationär och ambulerande väktare samt larmcentraltjänster för 
Stockholms stadsbibliotek. 
 
 
Förvaltningen föreslår att kulturnämnden uppdrar åt 
förvaltningschefen att godkänna av avropsförfrågan, fatta 
tilldelningsbeslut samt teckna avtal med vald leverantör. 
 

Nämndens behandling av ärendet 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag till beslut. 
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Handlingar i ärendet 
 KUL 2024/845-1 (Godkänd - R 1) Avrop genom förnyad 

konkurrensutsättning; stationär och ambulerande väktare 
samt larmcentraltjänster för Stockholms stadsbibliotek 
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§ 15 
Dataskyddsombud för Stadsarkivet  
SSA 2024/2813 
 

Beslut  
1. Nämnden utser Gustav Fors som dataskyddsombud för 

Stadsarkivet. 
2. Stadsarkivet anmäler dataskyddsombudet till 

tillsynsmyndigheten Integritetskyddsmyndigheten (IMY) 
efter beslut. 

3. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
2018 infördes EU:s Dataskyddsförordning, även kallad GDPR. 
Förordningen syftar till att värna om skyddet för levande individers 
personliga integritet vid behandling av personuppgifter. 
  
Kulturnämnden är personuppgiftsansvarig för sin verksamhet, vilket 
innebär att nämnden har huvudansvaret för att de personuppgifter 
som behandlas inom nämndens olika verksamheter hanteras korrekt. 
  
Den personuppgiftsansvarige ska också säkerställa att 
dataskyddsombudet på ett korrekt sätt deltar i alla frågor som rör 
skyddet av personuppgifter och ska stödja dataskyddsombudet i 
utförandet av de uppgifter som krävs för att uppfylla de krav som 
framgår av förordningen. 
  
Stadsarkivet utgör en egen förvaltning under Kulturnämnden och 
bör därför ha ett eget dataskyddsombud. Stadsarkivet föreslår att 
Gustav Fors, förvaltningsjurist på Stadsarkivet, utnämns till 
Stadsarkivets dataskyddsombud. 
 

Nämndens behandling av ärendet 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 SSA 2024/2813-1 Dataskyddsombud för Stadsarkivet 
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§ 21 
Miljöprogram 2030 för Stockholms stad (KS 2023/682)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
KUL 2024/601 
 

Beslut  
1. Kulturnämnden överlämnar förvaltningarnas 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har tagit fram ett förslag till nytt miljöprogram. 
Programmet är ett stadsöverripande styrdokument som ska gälla 
fram till år 2030. Programmet innehåller sju målområden och 18 
delmål som preciserar målområdena och fördelar ansvaret på 
stadens nämnder och bolag. 
 
Kulturförvaltningen och Stadsarkivet anser att förslaget till 
Miljöprogram 2030 för Stockholms stad på ett bra sätt beskriver 
stadens miljömål och hur förvaltningarna ska arbeta för att uppnå 
målen. Förvaltningarna håller med om att upphandling och inköp är 
ett viktigt verktyg för att nå stadens miljömål. 
 
Att stadens nämnder ska analysera miljö- och klimatkonsekvenser i 
samband med relevanta nämndbeslut och bra, men det behöver 
finnas ett bra stödmaterial och utbildningar för berörda handläggare. 
 

Nämndens behandling av ärendet 
Framlagda förslag till beslut 
1) Torun Boucher m.fl. (V), Alma Carlsson m.fl. (S), Marja Sandin-
Wester (MP), Niclas Peyron (L) och Jonas Naddebo (C) föreslår (se 
beslutet) 
  
2) Hanna Werner m.fl. (M) föreslår att nämnden delvis godkänner 
förslag till remiss av Miljöprogram 2030 för Stockholms stad, och 
anför därutöver följande: 
  

Stockholm ska vara en av världens ledande städer vad gäller 
klimatomställning. Just därför menar Moderaterna att det är 
av största vikt att Stockholm bedriver ett miljö- och 
klimatarbete som både ger resultat och inspirerar andra städer 
till att ta efter. Då krävs långsiktiga och effektiva insatser för 
miljön och klimatet kombinerat med ökad tillväxt. 
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Stockholms stads miljöprogram fastslår stadens strategiska 
inriktning inom miljö- och klimatområdet. Genom sju 
konkreta mål utgör programmet också basen för flera av 
stadens handlingsplaner. Flera av målen i förslaget till nytt 
miljöprogram känns igen från det nuvarande 
miljöprogrammet som fastslogs av den förra grönblå 
majoriteten. Det visar på en tydlighet och långsiktighet inom 
stadens hållbarhetsarbete vilket i sin tur skapar legitimitet 
även utanför organisationer. 
  
Förslaget till miljöprogram understryker behovet av 
samverkan, delaktighet och engagemang. Några av 
målsättningarna inkluderar utöver staden även handling från 
exempelvis näringslivet, civilsamhället, akademin och 
stockholmarna. Det är en viktig poäng att fler utanför stadens 
organisation är med och de facto gör omställningen. Men det 
aktualiserar även frågan kring vilka områden staden har 
rådighet att bestämma över. 
  
Nytt för detta program är målet om en rättvis och 
inkluderande omställning. Utöver att staden ska fortsätta 
arbetet vad gäller klimatanpassning och att fler ska känna sig 
delaktiga i stadens miljö- och klimatarbete vill Moderaterna i 
detta även lyfta tryggheten. Inte minst vad gäller 
utformningen och skötseln av det offentliga rummet. Detta 
eftersom det största hotet mot en rättvis och inkluderande stad 
i dagsläget är den omfattande otryggheten inte minst i 
Stockholms utanförskapsområden. Det här är anledningen till 
att Moderaterna i vårt budgetförslag lagt särskilda medel för 
städning och skötsel av det offentliga rummet – något som 
också bidrar till mer välmående natur och mer cirkulär 
avfallshantering. 
  
Staden har en viktig uppgift vad gäller att minska påverkan på 
klimatet och miljön – inte minst i inköp och upphandling. Vi 
vill därför understryka det kulturförvaltningen och 
stadsarkivet framför gällande att förvaltningar och kontor 
behöver både stöd och undervisning för att höja kompetensen 
inom inte minst mer resurseffektiv upphandling. 
  
Förslaget till Stockholms elfte miljöprogram lyfter flera 
gånger att Stockholm ska vara en internationell förebild. 
Moderaterna vill i de delarna understryka att Stockholm 
också bör vara ett föregångsexempel för andra städer – både i 
Sverige, Europa och resten av världen – vad gäller urbant 
miljö- och klimatarbete. Det kräver dock att vi lyckas bevisa 
att hållbarhet i alla tänkbara aspekter kan kombineras med 
tillväxt och välstånd. Just därför är det särskilt viktigt att hela 
Stockholm – inte bara staden som organisation – uppfattar 
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stadens miljö- och klimatarbete som legitimt. Annars kommer 
stadens mål att misslyckas och Stockholm blir en sämre stad. 
  
Moderaterna har sedan tidigare uttryckt omfattande missnöje 
med hur den rödgröna majoriteten skyndat fram ett beslut för 
en miljözon klass 3 i centrala Stockholm. Vi oroar oss för att 
miljözonen snarare blir en symbolpolitisk handling snarare än 
ett föregångsexempel andra städer vill ta efter. Det är med 
andra ord ett exempel på vad som inte borde gå i linje med 
Stockholms miljö- och klimatarbete. 
  

3) Emelie Wassermann (SD) föreslår att nämnden godkänner 
Sverigedemokraternas yttrande som svar på remissen, och anför 
därutöver följande: 
  

Stockholm stad ska vara en ansvarstagande kommun som 
främjar social, ekologisk och ekonomisk hållbarhet. Alla 
åtgärder ska vara förankrade i beprövade best-practice 
metoder med syftet att maximera 
miljövinsten/utsläppsminskningen per investerad krona. 
  
Stockholm stad bör särskilt fokusera på att bevara 
grönområdena och stärka den biologiska mångfalden, samt 
rena våra vattendrag. Den kraftiga byggtakten och 
förtätningen innebär att viktiga grönområden försvinner. En 
grönskande stad är viktig för människors och djurs 
välbefinnande och skapar höga levnadskvalitéer. I detta ingår 
att nyplantera träd i samband med att avverkning sker på 
grund av almsjukdom. Grönytor bidrar även till 
klimatanpassningsprocessen, motverkar översvämningar 
genom att ta upp dagvatten. 
  
Cirkularitet och återbruk kan vara befogat för vissa produkter, 
men för andra är kostnaden för hög till den potentiella nyttan. 
Åtgärder med varierande effektivitet måste ställas mot 
varandra i det lokala, nationella och internationella klimat-
och miljöarbetet. 
  
Frisk luft ska vara en självklarhet i Stockholm. För att nå 
detta krävs grönska, samt internationella arbete för att minska 
partikelutsläppen i Baltikum där de är som värst. Det krävs 
även en skärpt regelefterlevnad av miljözon klass 1. Däremot 
bör nya miljözoner som inkluderar andra fordon än tunga 
lastbilar ej införas på grund av den oskäligt höga 
samhällskostnaden mätt i kvalitetsjusterade levnadsår. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 
beslutar enligt förslag från Torun Boucher m.fl. (V), Alma Carlsson 
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m.fl. (S), Marja Sandin-Wester (MP), Niclas Peyron (L) och Jonas 
Naddebo (C). 
  
Reservationer 
Hanna Werner m.fl. (M) och Emelie Wassermann (SD) reserverar 
sig mot beslutet med hänvisning till sina respektive förslag. 
  
Ersättaryttranden 
Destiny Zandi Lindgren (KD) lämnar följande ersättaryttrande: 

1 Att delvis godkänna förslag till reviderat Miljöprogram, 
2 Att återinrätta tidigare mål om fossilfri stad och fossilfri 
organisation, samt justera programmet utifrån vad som anförs 
nedan, 
3 Att därutöver anföra följande 

  
Stockholm klassas återkommande som en av världens mest 
gröna och hållbara städer, ofta som den mest hållbara i flera 
internationella rankingar. Det är inte konstigt med tanke på att 
stadens näringsliv bland annat består av världsledande aktörer 
inom innovation och grön teknik, framstegshungriga 
entreprenörer och IT-talanger från hela världen. Staden består 
till drygt två tredjedelar av grönblå ytor, till överväldigande 
del grönyta trots en mycket omfattande stadsutveckling i över 
ett decennium. Stockholmarna är dessutom tredje bäst i 
världen att välja kollektivtrafik framför egen bil, de bor i 
energieffektiva bostäder och 98 procent av deras avfall 
återvinns eller blir till energi. 
  
Tack vare teknikutvecklingen har staden bevisat att tillväxt i 
både ekonomi och befolkning kan gå hand i hand med 
minskad klimatpåverkan genom omställning, inte avveckling. 
Sedan år 2010 har stadens koldioxidutsläpp mer än halverats 
samtidigt som befolkningen vuxit med omkring 20 procent. 
Utsläppen av svaveldioxid och kolmonoxid, vilka historiskt 
sett utgjort ett stort problem, har minskat med mellan 86 – 94 
procent sedan år 1990. Vissa föroreningar har minskat så pass 
sedan 90-talet att de inte längre mäts. Stockholm är på rätt 
väg och omställningen går allt snabbare, särskilt inom 
transportsektorn som utgör en stor andel av kvarvarande 
utsläpp. Nära 75 procent av sålda bilar i Stockholm är 
laddbara fordon vilket är en dubblering på bara 3 år. 
Sammantaget finns det många segrar för stockholmarna att 
vara stolta över. 
  
Dock finns det fortsatt utmaningar att hantera för att uppnå en 
klimatneutral stad. När staden växer behöver byggsektorn 
ställa om, gammal industrimark saneras och hållbara bostäder 
byggas. När stockholmarna blir fler behöver förskolor och 
skolor fasa ut miljö- och hälsoskadliga kemikalier, sårbara 
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grupper skyddas från effekterna av extremväder och 
möjligheten att göra smarta val i vardagen säkerställas. Här är 
vi eniga. 
  
Men en växande stad ställer större krav på avlopps- och 
avfallshantering, områden som tyvärr påvisat markanta 
problem till följd av ideologiska skygglappar och bristfällig 
styrning. Verklighetens behov har åsidosatts till förmån för 
visionära försöksverksamheter och glädjekalkyler. Resultatet 
blir en dyrare men mer eftersatt avfallshantering samt färre 
välfungerande återbruks- och återvinningscentraler. 
  
En ändamålsenlig, renodlad politik är även en grundläggande 
förutsättning för att vinna acceptans från invånarna i en stad i 
omställning, samt deras förståelse för de åtgärder politiken 
utför med deras skattemedel. Symbolpolitiska åtgärder som 
försvårar vardagen, fördyrar arbetet och bara förflyttar 
utsläppen är därför inte bara ineffektiva, de riskerar även att 
bidra till ett motstånd mot en välbehövd omställning. 
  
Vi kristdemokrater ser trots dessa svårigheter med optimism 
på framtiden. Med den goda historiken i ryggen är vi 
övertygade om att även vår tids utmaningar kan hanteras. 
Genom ett mer ändamålsenligt, renodlat arbete med fokus på 
största nytta och kommunens rådighet kan Stockholm förbli 
världens mest hållbara stad – utan att späka det näringsliv och 
de invånare som bidrar så starkt i omställningen redan idag. 
  
Kristdemokraterna välkomnar styrets beslut att låta 
miljöprogrammet sträcka sig till och med år 2030. Att synka 
programmets giltighetstid till stadens miljömål och övriga 
styrdokument underlättar samverkan och minskar riskerna för 
dubbelarbete i nämnder och bolag. Vi ställer oss även till 
fullo bakom fem av programmets sju övergripande miljömål, 
nämligen att Stockholm ska ha ett livskraftigt ekosystem, att 
staden ska klimatanpassas, bli mer resurseffektiv och cirkulär, 
giftfri samt att luften ska vara frisk och ljudmiljön god. 
  
Vi noterar att styret väljer att ersätta de två målen om en 
fossilfri och klimatpositiv stad med nya mål om klimaträttvisa 
och stadens globala klimatavtryck. 
  
Målet om klimaträttvisa befarar vi kommer leda till en mer 
diffus miljöpolitik som flyttar fokus från utsläpp och 
hållbarhet till socioekonomiska frågor, identitetspolitik och 
ifrågasättandet av vårt västerländska ekonomiska system. Att 
politisera miljöpolitiken ytterligare till att omfatta 
politikområden som fundamentalt skiljer samtliga partier från 
varandra riskerar att försvåra en välbehövd omställning. En 
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omställning som hittills påvisat stora framgångar utan avkall 
på vårt välstånd. 
  
Vi ser visserligen fördelar med att synliggöra på vilket sätt 
beslut och åtgärder gynnar olika sårbara grupper i samhället, 
det sker delvis redan i flera nämnder. Att däremot ge dessa 
positiva bieffekter större prominens än de primära 
miljöeffekter vi ämnar uppnå med miljöprogrammet, ser vi 
stora problem med. 
  
Styret föreslår till exempel att våra yngsta barn och äldsta 
äldre ska äta mer vegetariskt i klimat- och miljösyfte, istället 
för att utveckla deras måltider för att fler ska få i sig 
näringsriktig, god mat. Att arbetsmarknads- och 
utbildningsinsatser ska utformas för gröna verksamheter, 
hellre än att tillgodose det primära målet att hjälpa en individ 
att komma ut på arbetsmarknaden utifrån sina egna behov, 
intressen och förutsättningar. De föreslår att inköp ska 
utformas med än mer långtgående inköpskrav än idag med 
målet att minska utsläppen i produktions- och leveransledet, 
istället för att kostnadseffektivt utgå från våra kommunala 
verksamheters faktiska behov. De vill att de verksamheter 
som kommer i daglig kontakt med invånare ska nyttjas för att 
stärka deras delaktighet i miljö- och klimatarbetet, istället för 
att möta invånare kravlöst med utgångspunkt i deras behov. 
Man vill även utveckla föreningsstöd för miljö- och 
klimatarbete, istället för att lyhört utforma stadens 
civilsamhällesstärkande arbete utifrån just civilsamhällets 
eget behov. 
  
Klåfingrigheten är öronbedövande. Intentionen är naturligtvis 
god men nämndernas kärnuppdrag med tillhörande 
verksamheter och insatser måste alltid vara till för 
medborgarna och alltid utgå från deras behov, inte 
miljöpolitikernas. 
  
Målet om stadens globala klimatavtryck har vi mycket liten 
rådighet över, framförallt avseende stockholmarnas 
konsumtionsbaserade utsläpp som utgör ett stort fokus i 
styrets miljöpolitik. Kristdemokraterna förvånas starkt över 
programmets systemkritiska inställning till vårt västerländska 
ekonomiska marknadssystem i kampen mot konsumtion, när 
utsläppen inte längre finns inom stadens rådighet. Men svaret 
på avsaknaden av kommunal rådighet är inte köpstopp och 
omstörtning av vårt västerländska levnadssätt – frågan om 
konsumtionsbaserade utsläpp hör helt enkelt hemma på annan 
plats. Den hör hemma i länder vars produktions- och 
leveransled är smutsiga. Den hör hemma i EU som reglerar 
vår handel med omvärlden. Och den hör hemma vid 
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köksbordet där varje familj utifrån sina egna förutsättningar 
har möjligheten att välja den ekologiska matkassen och de 
svenska varorna framför de utländska. Men den hör inte 
hemma i Stockholms stadshus. 
  
Som invånare i en av världens mest hållbara, gröna och 
omställda städer har vi mycket att vara stolta över. Stockholm 
har redan visat att tillväxt i såväl ekonomi som befolkning 
inte utgör hinder för att minska utsläppen eller ställa om, tvärt 
om. Det är tack vare det välstånd och den teknikutveckling 
som vårt västerländska ekonomiska system möjliggjort som 
vi kommit långt i omställningen. Kristdemokraterna ser 
mycket optimistiskt på att Stockholm återigen kommer klara 
de utmaningar vi idag står inför och vi kan göra det utan att 
vare sig styra över eller späka världens mest hållbara 
invånare. 
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